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A tARtAlOmBÓl

Traubi Péter nagymamá-
ja mondogatta mindig ezt. 
Az örökbecsű mondás a 
mára öntudatos egyetemis-
tává érett srác jelmondatá-
vá vált az évek során. Ami-
kor a Debreceni Egyetem 
polgárává lett, megfogadta, 
hogy tartja magát a bölcs 
nagyi útmutatásához. Péter 
már az első évet kitűnő 
eredményekkel abszolválta, 
olyannyira, hogy a sikeres 
Közgazdász című havilap 
beválasztotta szerkesztő-
ségi tagjai közé. A büszke 
közgazdász hallgató egy-
más után ontja magából 
a cikkeket, s emellett még 
érdekes gazdasági témá-
kat felvető talkshow-t is 
szervezett a tanszéken „Ki 
csinál szódát?” címmel. Ez 
akkora sikert aratott, hogy 
egy amerikai televíziós 
társaság máris megvásá-
rolta a jogokat. Traubi Péter 
kemény tárgyaló partner-
nek bizonyult, nem adta 
bagóért az általa kitalált 
műsort. A kapott pénzből 
most lemezstúdiót épít, 
mert amellett, hogy gaz-
dasági szakemberként kép-
zeli el jövőjét, reklám- és 
filmzenék készítésével is 
foglalkozik. Bokros teen-
dői közepette pedig ép-
pen szeretett nagymamája 
receptjei alapján készült 
szakácskönyvén végzi az 
utolsó simításokat. A „Na-
gyi nagyban gondolkodik” 
feltehetőleg a karácsonyi 
piac szenzációja lesz. Ha 
minden jól megy.

Sonkádi Előd
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Adomány 
Több mint egymillió forintot ajánlott fel a DE Hallgatói Ön-

kormányzat külföldi hallgatókat tömörítő részönkormányzata. 
Az International student union minden évben megrendezi az 
International Food Dayt, az ételek kóstolása jegyvásárláshoz kötött, 
a befolyó összeg egy részét a hallgatói szervezet minden évben a 
Leukémiás Gyermekekért Alapítványnak adományozza. Tavaly 
elmaradt a rendezvény, ám az Isu a szervezésre elkülönített összeg 
egy részéből, 1 millió 100 ezer forintból a DE Gyermekhematológiai 
és onkológiai Tanszékét segíti. Az adományt jelképesen február 
24-én adták át Kiss Csongor tanszékvezetőnek és az alapítvány 
kuratóriumi elnökének.

Kiváló dolgozók
A Debreceni Egyetem Klinikai Központ Kiváló Dolgozója Kitün-

tetést és Jutalomdíjat idén hetedik alkalommal adták át a magyar 
ápolók napja alkalmából február 19-én. – A Kenézy Gyula Egyetemi 
Kórház beolvadása után a DE Klinikai Központja 6500 dolgozójával 
az ország legnagyobb betegellátó egysége lett, amelynek Önök a 
legkiválóbb munkatársai – mondta köszöntőjében szabó Zoltán 
professzor, a KK elnöke. Díjat vehetett át: Balan Angéla megbízott 
klinikai vezető ápoló, Debreceni Lajosné fogászati asszisztens, 
Farkas Zoltánné intenzív betegellátó szakápoló, Fekete  Zsigmond 
portás, Jóga Marianna diplomás ápoló, Mándokiné Kiss Ágnes 
oKJ ápoló, Medvés Valéria osztályvezető ápoló, Nagyné Dobi Dóra 
műtős szakasszisztens, Nagyné Jóvári Márta részlegvezető ápoló és 
Törökné Nagy Margit laboratóriumi asszisztens.

Új atmoszféra 
Az odeon-ZeneTheatrum a járványhelyzet miatt ősszel kény-

szerpihenőre vonult, de közben olyan infrastrukturális változások 
történtek, melyek jelentős pluszt adhatnak majd a színjátszóknak 
és a közönségnek. A leglátványosabb elem a Böszörményi úti 
campuson található színházépület előtti tér átalakítása: kicse-
rélték a burkolatot, padokat és korszerű világítást helyeztek el, 
új növényeket ültetnek, és hangulatos parkot alakítanak ki. Az 
akadálymentesített bejárat fölött világító feliraton olvasható a 
színház neve, valamint egy üvegtetőt is építettek. A színházban 
egy belső műhelyt is kialakítottak, ahol a színészek tanulhatnak, 
készülhetnek.

QS-rangsor
A 401-450. helyet szerezte meg az 55.7 pontjával a Debreceni 

Egyetem a 2021-es Qs World university rankings By subject 
élettudományi és orvostudományi tematikus rangsorában. A DE 
legjobb magyar intézményként a 201-250. helyet birtokolja az ag-
rártudomány területén, orvostudományban a top négyszáz között 
van (351-400.), míg a biológiai rangsorban a 451-500. helyet érte 
el. Az idei tematikus rangsorokhoz a neves londoni székhelyű rang-
sorkészítő szervezet, a Qs 1453 intézmény több mint 13,9 millió 
publikációját vizsgálta az 51 tudományterületen. Az élettudományi 
és orvostudományi tematikus ranglista élén a Harvard university, 
a university of oxford és a stanford university végzett.
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Innovatív szőlőmetszés 
A szőlő metszésének újfajta elméleti és gyakorlati megközelí-

tésével ismerkedhettek meg a szakemberek a Debreceni Egyetem 
Mádi Bor Akadémiájának oktatóközpontjában. A helyi borászati 
ismeretek bővítése és a magasabb minőségű termés elérése érde-
kében szőlőmetszési kurzust tartott februárban a világ számos 
nagy borvidékén ismert olasz simonit & sirch szaktanácsadó cég 
szőlészeknek, borászoknak a mádi Borsay kastélyban. A résztvevők 
egy Észak-olaszországból, a Friuli-Venezia Guilia tartományban 
található szőlőtermő vidékről származó korszerű metszési metó-
dussal ismerkedhettek meg. 

Kínai Holdújév
A kínai Tavaszi Fesztivál keretében a Tiencsini Képzőművészeti 

Akadémia 39 művészének alkotásaiból nyílt kiállítás februárban, 
Debrecenben, egy Piac utcai üzlet kirakatában. A tárlatot az egye-
tem Konfuciusz Intézete, a Tianjin Foreign studies university és 
a város közösen szervezte. Az újév Kínában hagyományosan a 
Holdújévvel, vagy más néven Tavaszi Fesztivállal kezdődik, amely 
a legfontosabb, hosszú történelmi múltra visszatekintő nemzeti, 
szellemi kulturális örökség. A fesztivál az első holdhónap első 
napján kezdődik, és annak tizenötödik napjáig, az úgynevezett 
Lámpás Fesztiválig tart.

Motorsport
Megalakult a Debreceni Egyetem 

sportklubjának a motorsportszakosztá-
lya, amely az idei versenyszezonban már 
DEAC Motorsport néven indul. A DE 
Műszaki Karán évtizedek óta működnek 
technikai sportágak közé sorolható hall-
gatói közösségek, amelyek a DE színeiben 
különböző járművekkel kapcsolatos 
versenyeken vesznek részt. Ezeket a csa-
patokat fogja össze az új szakosztály. – Az 
eredményeket nemcsak a pályán elért 
helyezések határozzák meg, hanem a 
felkészülésben, a járművek felkészítésé-
ben szerepet vállaló hallgatók innovációs 
teljesítménye és a műszaki probléma meg-
oldása is. A versenysport, a diáksport és a 
tanulmányi, néhol tudományos diákköri 
munka így alkot egy egészet – mondta el 
Husi Géza szakosztályvezető.

Műszeradomány 
Az Általános orvostudományi Kar és a Fogorvostudományi 

Kar magyar és külföldi elsőéves hallgatóinak képzését segíti a 
654, szikéből, ollóból és csipeszből álló eszközcsomag, amelyet a 
MEDICor Kéziműszer Zrt. ajánlott fel több mint 4 millió forint 
értékben. – Az orvosképzésben a legmodernebb szimulációs 
eszközöket használjuk, emellett azonban van helyük a klasszikus 
oktatási módszereknek is. A hallgatók az anatómia és a patológia 
oktatása során valós boncolásokat végezhetnek, tetemeken gya-
korolhatnak ezekkel az eszközökkel – mondta el Mátyus László, 
a DE ÁoK dékánja. 
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A Debreceni Egyetem részeként épül meg a Nemzeti Oltó-
anyaggyár Debrecenben – jelentette be Palkovics László 
innovációs és technológiai miniszter. Az üzemben a tervek 
szerint 2023 első felében már gyártani fogják a koronaví-
rus elleni vakcinákat. 

– A koronavírus-járvány legnagyobb tanulsága, hogy ha Magyar-
országnak minden, a védekezéshez szükséges eszközt külföldről 
kell megvenni, akkor nem kell elmagyarázni, hogy milyen nagy-
ságrendű a kitettségünk. Tavaly tavasz óta dolgozunk azon, hogy 
kiépítsük azokat a kutatási és ipari kapacitásokat, amelyek egy ilyen 
helyzetben a magyar embereket függetlenítik a világ többi részétől 
– mondta el Palkovics László az oltóanyaggyár létesítéséről szóló 
február végi sajtótájékoztatón a Hajdú-Bihar megyei Kereskedelmi 
és Iparkamara székházában.

Az innovációs és technológiai miniszter kiemelte, hogy a 
kitettség csökkentésének érdekében újra kell indítani a hazai 
vakcinagyártást.

– Egészségpolitikai és nemzetbiztonsági szempontból egyaránt 
fontos, hogy a magyar emberek biztonságos ellátását hazai fej-
lesztésből és gyártásból tudjuk megoldani, ezért a kormány úgy 
döntött, hogy létrehozza a Nemzeti oltóanyaggyárat. Ez a gyártási 
és fejlesztési bázis Debrecenben az egyetem részeként épül meg, 
és tartósan lehetővé teszi a biztonságos hazai oltóanyag-ellátást – 
jelentette be Palkovics László.

A miniszter kifejtette, hogy az 55 milliárd forintos beruházás 
részeként 6,5-7 milliárd forintból egy speciális, a CoVID elleni 
vakcinát előállító egység épül, ami 2023 első felében már gyárt-
hatja a vakcinát. A védőoltások szélesebb spektrumát gyártó 
üzem pedig várhatóan 2025-ig fog elkészülni. Az oltóanyaggyárak 
mellett valósul meg a Debreceni Egyetem pilot laboratóriuma, 
ahol félüzemi körülmények között végezhetik majd a vakcinák-
hoz kapcsolódó kutatásokat és fejlesztéseket. Palkovics László 
hozzátette: a DE által létrehozott gazdasági társaság fogja ellátni 
a gyár építésével és kialakításával kapcsolatos feladatokat, ehhez 
már ebben az évben biztosítanak 17 milliárd forintot.

szilvássy Zoltán, a Debreceni Egyetem rektora tájékoztatójában 
emlékeztetett, hogy a magyar vakcinagyártásnak jelentős hagyo-

Újraindulhat a hazai vakcinagyártás

mányai vannak, a két világháború között a világ öt legjobbja között 
tartották számon.

Az egyetemi vezető felidézte, hogy az egyetem szakemberei már 
három évvel ezelőtt jelezték a világ különböző pontjain kipattanó 
vírusok okozta járványok miatt egy világjárvány kitörésének lehe-
tőségét, s ekkor egyetemi javaslatként szóba került a nemzetközi 
kitettség csökkentését célzó törekvés, hogy Magyarország önállóan 
képes legyen az összes kötelező és ajánlott oltás gyártására.

– A vakcinagyártásnak három pillére van: maga a technológia, a 
kutatás-fejlesztés és a minőségbiztosítás. A nemzetközi mintákhoz 
hasonlóan – mint például az oxford-AstraZeneca – a Debreceni 
Egyetem az ország egyetlen vakcinagyártójával, a Fluarttal kezdett 
együtt dolgozni a FIEK-projekt (Felsőoktatási és Ipari Együttmű-
ködési Központ) keretében. Ez a közös munka lehetővé teszi, hogy 
az egyetemi tudás könnyen technologizálódjon, és alkalmas legyen 
akár nagy tömegű vakcina előállítására – magyarázta a rektor.

szilvássy Zoltán kifejtette, hogy a kötelező és ajánlott oltások 
technológiai leírásainak és licenceinek beszerzése után a koro-
navírus felé fordult az érdeklődésük. A vakcina előállításához a 
vírus inaktivált változatát használják, amely már az állatkísérletek 
fázisában jár, és a tervek szerint 2023 első felében bevethető lesz 
az oltóanyag. A későbbiekben egy hónapos átfutással tudják majd 
lekövetni a vírus mutálódását. A gyárkomplexum elkészülte után 
a FIEK a Nemzeti oltóanyaggyár kutatási osztályaként fog tovább 
működni a háttérben, a Debreceni Egyetem több ezer kutatójával 
és szakemberével.

A rektor megjegyezte, hogy a 27 ezer négyzetméteres, antibak-
teriális és antivirális készítmények előállítására is alkalmas üzem 
mellett a CoVID-vakcinát gyártó egység nemcsak a hazai piacot, 
de Kelet-Közép-Európa országait is el tudja majd látni oltóanyaggal.

A Kormány a Nemzeti oltóanyaggyár és a Nemzeti Koronavírus-
oltóanyaggyár megvalósításával és az ahhoz kapcsolódó épít-
mények, infrastrukturális fejlesztések megvalósítására irányuló 
beruházás megvalósításával összefüggő közigazgatási hatósági 
ügyeket nemzetgazdasági szempontból kiemelt jelentőségű üggyé 
nyilvánította (84/2021. (II. 24.) Korm. rendelet). Az infrastruktúra 
a Debreceni Egyetem Tudományos, Technológiai és Innovációs 
Parkjában épül fel.

forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – TPL
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Egyetemi vezetőkkel egyeztetett Stumpf István február 
24-én a Debreceni Egyetemen. A modellváltásért felelős 
kormánybiztos szerint az átalakulás tovább erősítheti 
azokat a gazdasági és szervezeti folyamatokat, amelyek 
már elindultak a debreceni intézményben. 

A felsőoktatási modellváltással és az új fenntartói modell 
működésével kapcsolatos kormányzati feladatok koordinációját 
ellátó kormánybiztos az egyetemi vezetés mellett találkozott a 
karok dékánjaival, professzorokkal és a hallgatói önkormányzat 
képviselőivel.

stumpf István kiemelte: a Debreceni 
Egyetem működésében már korábban 
megjelent a modellváltás, így az intézmény 
számára az augusztustól megvalósuló átala-
kulás a megkezdett munka folytatása.

– Végigjárva a Debreceni Egyetem cam-
pusait, meghallgatva a kancellár beszámo-
lóját az intézmény működéséről, úgy érzem, 

mintha a modellváltás már meg is történt volna. s az átalakulás csak 
tovább tudja erősíteni azokat a folyamatokat, amelyek az egyetem 
gazdasági és szervezeti tevékenységének autonómiáját növelhetik 
– hangsúlyozta a kormánybiztos.

stumpf István elmondta, hogy most készül az a jogszabály, amely 
világos definiálja a felsőoktatási intézmények státuszát: állami 
egyetemek, közérdekű, közcélú vagyonkezelői alapítvány által 
működtetett egyetemek, magánegyetemek, egyházi fenntartású 

egyetemek. Jelenleg is zajlik a törvény közigazgatási egyeztetése.
A kormánybiztos megjegyezte, hogy mindenképpen tisztázni 

kell a klinikák helyzetét, hiszen az orvosi karokkal rendelkező nagy 
tudományegyetemeknél a klinikák szerves részei a felsőoktatási 
intézménynek.

– Versenyképességük nagyon fontos eleme a klinika, jelentős 
vonzerő a külföldi hallgatók számára, hogy azt a speciális képzési 
programot válasszák, amit kizárólag egy klinikával rendelkező 
egyetem tud nyújtani – fogalmazott stumpf István.

A tervek szerint március 30-ig a kormány beterjeszti a modellvál-
tó egyetemekről szóló előterjesztést, valamint az egyetem státuszát 
meghatározó jogszabályt.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – TPL

Párbeszéd a modellváltásról
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A járványügyi helyzetben is tanul-
hatnak külföldön a hallgatók, illetve 
szakmai gyakorlatot is szerezhetnek 
a mobilitás révén. Meghirdették a 
2021–2022-es tanévre vonatkozó 
Erasmus+ pályázatait, az Európai 
Unió tagállamai mellett összesen 33 
ország vesz részt a programban. 

Az Erasmus mobilitási program nem 
állt le a járványügyi korlátozások ellenére, 
a résztvevő intézmények változatlanul 
fogadnak és közvetítenek hallgatókat más 
egyetemekre. A 2021–2022-es tanévben a 
Debreceni Egyetem 250-300 hallgatójának 
nyújthat támogatást az Erasmus + program.

– A koronavírus-járvány miatt a partner-
egyetemek többsége hibrid oktatásra állt 
át. Ezekben az intézményekben az online 
oktatás kiegészült a személyes jelenlétet 
megkívánó kiscsoportos gyakorlatokkal. 
A mobilitási program azonban abban az 
esetben is biztosít támogatást a külföldön 
tanuló diákok számára, ha az adott intéz-
ményben teljes egészében online módon 
folyik az oktatás. A hallgatóknak ekkor iga-
zolniuk kell, hogy a támogatott időszakban 
a fogadóországban tartózkodtak – mondta 
el Jánosy orsolya.

A Nemzetközi Iroda vezetője szerint fel-
készültek arra, hogy a járványhelyzet miatt 
meghiúsulhatnak, módosulhatnak, esetleg 
lerövidülhetnek a kiutazások.

– számos vis maior ügyet bonyolítottunk 
az elmúlt közel egy évben. A hallgatót nem 
érheti semmilyen anyagi hátrány, az indokolt 

többletköltségeket a program a vis maior 
eljárások keretében megtéríti – emelte ki 
Gara Péter. 

Az intézményi Erasmus-koordinátor 
hangsúlyozta: az Egyesült Királyság az 
Európai unióból való kilépését követően 
már nem vesz részt az Erasmus-program 
új, 2021–2027 közötti programciklusában, 
de a jelenlegi felhívásban még szerepel, így 
a projekt zárásáig, 2022. május 30-ig még fo-
gadja az erasmusos diákokat a szigetország.

A következő időszakban megújul a prog-
ram, és a már eddig megszokott mobilitá-
sok mellé új támogatási formák kerülnek 
be, amelyek lehetővé teszik, hogy még 
többen szerezhessenek külföldi tanulmányi 
vagy szakmai tapasztalatot.

Mobilitás a járvány idején

– Az úgynevezett „blended” mobilitás 
révén például a hallgatók egy pár hetes 
intenzív képzésen vehetnek részt a külföldi 
partneregyetemeken, ami egy itthon is 
teljesíthető online képzéssel folytatódik. 
A doktoranduszok a kutatásaikat segítő 
rövid tanulmányutak megvalósításához is 
részesülhetnek majd ösztöndíjban. Egyre 
nagyobb teret kaphatnak az online kép-
zések, és a virtuális mobilitás is. Ezekkel 
a támogatási formákkal azok számára is 
elérhetővé válik az Erasmus program, akik 
nem tudnak hosszabb időre külföldre köl-
tözni – emelte ki Jánosy orsolya.

A programban igénybe vehető támogatás 
havonta 470-620 euró, amely azonban függ 
a célország megélhetési költségeitől. Az 
ösztöndíjak mellé szociális támogatás is 
igényelhető, mely szakmai gyakorlatok ese-
tében havi 100, míg részképzéses hallgatók 
esetében havi 200 euró lehet.

A részképzésre 2021. március 30-ig, míg 
a szakmai gyakorlatra folyamatosan adhat-
ják be a hallgatók pályázataikat.

Pályázati felhívások az alábbi linkeken 
érhetők el:

Tanulmányi célú mobilitás: http://mobi.
unideb.hu/node/10693/lightbox2

szakmai gyakorlati célú mobilitás: http://
mobi.unideb.hu/node/10695/lightbox2

További aktuális információk és rész-
letek az egyetem Erasmus programjának 
Facebook-oldalán találhatók: https://www.
facebook.com/erasmus.debrecen
Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu  – ÉE
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A Debreceni Egyetem Klinikai Központja az országban 
egyedülálló új ellátási formát, Post-COVID Szakambulan-
cia Hálózatot hozott létre. A COVID-19 után sokan még 
hónapokig szenvednek a tünetektől. A speciális szakam-
bulanciákon az ő gondozásukat látja el az intézmény. 

A CoVID-19-fertőzésben szenvedő betegek jelentős részénél a 
megbetegedést követően heveny tünetek jelentkeznek, melyek az 
esetek 10-20 százalékában a felgyógyulást követően is elhúzódóan 
fennmaradnak. Ezeket a tüneteket összefoglalóan post-CoVID 
állapotnak nevezik. Leggyakoribb a fáradtság, légszomj, koncentrá-
ció- és memóriazavarok megjelenése, azonban ezeken túlmenően 
szerteágazó panaszok – különféle légúti, szív- és érrendszeri, véral-
vadási, idegrendszeri, mozgásszervi, pszichiátriai, emésztőrendszeri, 
fül-orr-gégészeti vagy bőrgyógyászati problémák – alakulhatnak ki.

Ismert az is, hogy a CoVID-19-fertőzés hosszú távú következ-
ményei nem mutatnak összefüggést a heveny fertőzés súlyosságával. 
A 12 héten túl fennmaradó vagy visszatérően erősödő tünet vagy 
tünetek akadályozzák a betegek megszokott életvitelét és a munkába 
való visszatérést.

– A Debreceni Egyetem Klinikai Központja élen jár a CoVID-
ellátásban. A Járványügyi Ellátó Központunkban hónapok óta 
megfeszített munka zajlik, emellett munkatársaink az oltópontokon 
is példásan helytállnak. Kiemelten fontos feladatunknak tekintjük 
a koronavírus-fertőzésen átesett betegek utógondozását is. Úttörő 
kezdeményezésként Klinikai Központunkban számos szakma 
részvételével egy interdiszciplináris ellátási formát, úgynevezett 
post-CoVID szakambulancia Hálózatot indítunk el, melynek kö-
szönhetően a debreceni és a térségi betegek számára új lehetőségek 
nyílnak meg a gyógyulásra – hangsúlyozta prof. dr. szabó Zoltán, 
a DE Klinikai Központ elnöke.

A Klinikai Központ elnöke Papp Mária alelnököt bízta meg 
azzal, hogy a Debreceni Egyetemen elsőként az országban segítse 
ezen új hálózat létrehozását, mely infektológus, gyermekgyógyász, 
kardiológus, tüdőgyógyász, reumatológus, neurológus, pszichiáter 
szakorvosok, és szakpszichológusok részvételével a CoVID-19-
fertőzéssel összefüggésbe hozható panaszokkal küzdő betegek 
kivizsgálását, gondozását és rehabilitációját szolgálja.

Az érintett társszakmák bevonásával a betegek ellátásrendjét 
kidolgozták, a betegutakat meghatározták, melynek eredményeként 
a post-CoVID szakambulancia Hálózat a DE Klinikai Központ-
jában 2021. március 1-jén kezdte meg működését. A betegek egy 
központi post-CoVID ambulanciára, vagy fennálló problémájuk 

alapján célzottan a kijelölt szakmaspecifikus járóbeteg-vizsgáló-
helyre, kifejezetten az erre a célra kidolgozott háziorvosi beutalóval 
jelentkezhetnek be.

Az alapellátás és a szakellátás hatékony együttműködésének 
elősegítésére a post-CoVID szakambulancia Hálózat a nemzetközi 
irodalom alapján a háziorvosok számára szakmai útmutatót állított 
össze, továbbá a koronavírus-fertőzés után megjelenő panaszokat 
és az életminőség-romlást részletesen feltáró strukturált kérdőívet 
is kidolgozott. A szakmai anyagokat a DE Klinikai Központja 
elektronikus úton is eljuttatja a Hajdú-Bihar megyében működő 
valamennyi háziorvosi praxisnak.

– A beutaló és a kérdőívek kitöltését követően a háziorvos a vezető 
panaszok alapján utalhatja a beteget a megfelelő szakambulanciára. 
Az első vizsgálatra történő bejelentkezés CoVID-19-fertőzés lezaj-
lása után legalább három, de nem több mint hat hónappal történhet. 
Az első vizsgálatot követően a beteget egy második ellenőrző vizitre 
6-12 hónap múlva visszahívják – hangsúlyozta dr. Papp Mária, a 
DE Klinikai Központ alelnöke.

A Post-CoVID szakambulancia Hálózat szakemberei folya-
matosan konzultálnak egymással, elősegítve, hogy a gondozásra 
szoruló betegeket időben felismerjék és mihamarabb megfelelő 
szakellátásra, gondozásra irányíthassák.

Amennyiben a betegnek a CoVID-fertőzést követően jelentős 
panaszai vannak, akkor három hónapon belül is jelentkezhet a Kli-
nikai Központban. A szakrendelési időkről és az időpont-egyeztetés 
részleteiről a háziorvosok nyújtanak tájékoztatást a betegeknek.

A post-CoVID-tünetekkel és -ellátással kapcsolatosan a DE 
Klinikai Központ honlapján „Az Ön CoVID-19-ből történő fel-
épülése” címmel megbízható, naprakész tájékoztatók közzétételét 
tervezik, melyekkel segíteni szeretnék a betegek gyógyulását.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – CzA

Post-COVID Szakambulancia Hálózat

HÁttÉR
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A már bő egy éve tartó és az egész világot érintő koro-
navírus-járvány – az élet minden más területe mellett – a 
sportnak sem kedvezett, és főleg azok a sportolók érez-
ték a járvány hatásait, akik külföldi versenyeken indultak 
volna. Ez a helyzet a Debreceni Sportcentrum atlétájánál, 
Kozák Lucánál is, aki normális körülmények között tavaly 
nyáron a tokiói olimpián állt volna rajthoz. A vírushelyzet 
átírta az ő felkészülését is, de motivációja mit sem lan-
kadt az elmúlt időszakban, ugyanolyan lendülettel várja 
az idei év kihívásait, mint ezelőtt. A Debreceni Egyete-
men tanuló sportolóval az elmúlt egy év eseményeiről és 
idei terveiről beszélgettünk. 

EÉ: – A koronavírus-járvány első hullámának lecsengése után 
hogyan alakult a tavalyi szabadtéri szezonod? 

– A márciusi első hullám enyhülése után, július elejétől egyre 
több versenyt tartottak meg itthon és külföldön egyaránt. rögtön 
július elején adódott egy ausztriai versenylehetőség, ahol rajthoz 
is álltam, akkor már nagyon hiányzott a versenyzés. semmilyen 
konkrét elvárás nem volt a teljesítményemmel kapcsolatban, csak 
meg szerettük volna nézni, hol tartok a felkészülésben. Végül 12.92 és 12.96 lett az időm, ez picit várakozáson felüli volt – bár 

utólag visszagondolva az edzések is jól mentek –, de jó löket volt 
a szezonra. utána még kétszer voltam külföldön, de főleg itthon 
próbáltunk versenyeket keresni, így összességében egy egész jó 
idény jött össze a vírushelyzet ellenére. Ez alatt azt kell érteni, hogy 
most öt-hat versenyem volt, máskor ennek a duplája is összejön 
szabadtéren, főleg előtte évben, 2019-ben, amikor októberben 
rendezték a világbajnokságot.
EÉ: – Milyen volt ez az átütemezett felkészülés és mennyire fordította 
fel a felkészülést a vírus? Normális esetben július végén az olimpián 
álltál volna rajthoz. Csalódott voltál, hogy elmarad az olimpia, vagy 
inkább örültél, hogy van még egy éved felkészülni rá?

– A tavaszi alapozás eléggé monoton és az átlagnál hosszabb, 
unalmasabb volt. Tavasszal lemondták a külföldi edzőtáborokat, 
így a háromhetes meleg égövi edzőtábor helyett itthon készültünk. 
olyan szempontból szerencsénk volt, hogy a Debreceni sport-
centrum biztosította a feltételeket a helyzethez képest zavartalan 
felkészüléshez; a szabadtéri edzéseket az oláh Gábor utcai stadi-

Tavaly sikeresen vette az akadályokat, 
idén elszántan készül az olimpiára 
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onban tudtam folytatni Laci bával, valamint otthon felépítettem 
egy mini konditermet a sportcentrumtól kapott eszközökkel. 
Összességében inkább lelkileg és mentálisan volt nehéz, hogy az 
élet minden területén teljes volt a bizonytalanság, folyamatosan 
érkeztek a hírek a versenyek eltörléséről, egyre biztosabbá vált, 
hogy elmarad az olimpia. Nekem úgymond nem változtatott 
sokat a felkészülésemben és a terveimen, hogy egy évvel csúsztak 
az ötkarikás játékok, hiszen még fiatal vagyok. Ahogy láttam, 
azoknak a sportolóknak volt rosszabb a helyzete, akiknek az 
utolsó olimpiájuk lett volna, és esetleg utána már a családalapítás 
került volna náluk előtérbe. Az olimpia eredeti időpontjának kö-
zeledtével is nagyon bizonytalan volt minden, nekem egy kicsit 
megkönnyebbülés is volt, hogy nem kell görcsösen készülni rá, 
úgy, hogy minden igyekezetünk ellenére sem voltak a legideáli-
sabbak a körülmények. Az én szemem előtt inkább az augusztus 
eleji párizsi Európa-bajnokság lebegett, amit végül egészen későn, 
május közepe körül töröltek. Ez lelkileg és mentálisan nehezebben 
érintett, kicsit el is veszítettem a motivációm, mikor kiderült, hogy 
a kontinensviadalt is elhalasztják. 
EÉ: – Júliusban a Honvéd Kupán 100 méteres síkfutásban egyéni 
csúcsot futottál, majd a Magyar Bajnokságon 100 méteres gátfu-
tásban megvédted a bajnoki címed, síkfutásban pedig megint első 
helyezett lettél. Néhány héttel később a Gyulai Memorial-on 100 
méteres gátfutásban új országos csúcsot állítottál be. Összességében 
milyennek értékeled a tavalyi szabadtéri idényed? 

– 2019-ben sérülésből jöttem vissza a szabadtéri versenyekre, de 
ezek az eredmények szerintem már akkor is bennem voltak, csak 
nem jöttek ki. Tavaly belefért, hogy több 100 métert fussak, ezt 
nagyon élveztem, egy kis változatosságot jelentett. Az augusztusi 
Gyulai Memorialon kicsit meglepett minket, hogy ennyire hamar 
ilyen jó eredményt produkálok, de nem bántuk, mert így egyér-
telmű, hogy erre is képes vagyok, a következő lépés, hogy ezt az 

időeredményt stabilizáljuk. szeptember elején végül befejeztem 
a szabadtéri szezont. Még három versenyem lett volna hátra, de 
úgy éreztem, hogy a Gyulain mentálisan nagyon elfáradtam. 
utána még Lengyelországban rajthoz álltam egy versenyen, ahol 
nem értem célba, majd a csapatbajnokságon már egyáltalán nem 
az volt a mozgás, amit szerettem volna. rossz közérzet, levertség 
lett úrrá rajtam, úgyhogy úgy voltam vele, hogy felesleges tovább 
versenyezni és belehajszolni magam egy esetleges sérülésbe. Úgy 
gondolom, hogy jó idényt zártam az időeredmények és a verseny-
zési lehetőségek terén is. 
EÉ: – Tavaly szeptember közepén kaptad meg a Debreceni Egyetem 
Kiváló Sportolója elismerést, majd december végén a Magyar At-
létikai Szövetség téged választott 2020 női atlétájának. Mit szóltál 
ezekhez az elismerésekhez? 

– Eléggé csonka év volt a tavalyi, így nyilván számítottam rá, 
főleg a szövetség díjazására, mivel láttam, hogy nem voltak nagyon 
kiemelkedő eredmények, és sokaknak lehetősége sem volt rá, hogy 
kiemelkedő eredményt érjen el. Nyilván ez nagy megtiszteltetés, 
főleg hogy az elmúlt öt-hat évben sorozatosan Márton Anita kapta 
meg a díjat. Nagyon jóleső elismerés, de felelősség is egyben, hogy 
jövőre is megmutassam, nem csak azért kaptam meg, mert idén 
más nem tudott annyi versenyen elindulni, mint én. 
EÉ: – Eddig hogy alakult a fedett pályás szezonod? 

– Január közepén székesfehérvárra mentünk edzőtáborozni, 
mivel a külföldi edzőtáborok most is elmaradtak. Ez is jó volt, 
egyrészt a környezetváltozás miatt, másrészt mert ilyenkor csak 
magamra és az edzésekre koncentrálhatok, nem kell mással 
foglalkoznom. Úgy állítottam össze a versenynaptáram, hogy 
három-négy versenynél több ne legyen az Európa-bajnokság 
előtt. Január végén Budapesten álltam rajthoz, ahol 60 méteren 
indultam. Februárban két franciaországi versenyen, Metzben 
és Lievinben indultam, majd néhány nap pihenő után Torunba 
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mentem, ahol majd az Európa-bajnokság is lesz, aztán következett 
az országos Bajnokság. Az első két versenyen érződött, hogy még 
elég komótos, szezon eleji a forma, bár az idők nem voltak rosszak. 
Torunban már nagyon jó volt az időm, nem volt egy tökéletes 
futás, de éreztem, hogy még sok van benne, az önbizalmam is 
visszajött ezután. Az országos Bajnokságon az előfutamban sajnos 
kiugrottam, így nem tudtam megmutatni mit is tudok, pedig a 
forma már kezdett élesedni. Igazából megmagyarázhatatlan, hogy 
ott mit csináltam, mert még egy rosszabb rajttal is eljutottam volna 
a döntőbe. Azt bántam utólag a legjobban, hogy feleslegesen me-
legítettem másfél órát, pedig az is jól ment, de ez a szabály, hogy 
kiugrás után nem lehet folytatni a versenyt, most fordult velem 
először ilyen, és remélhetőleg ez volt az utolsó is. 
EÉ: – Közeleg a toruni Európa-bajnokság időpontja, milyen ered-
ményt vársz magadtól a kontinensviadalon? 

– Március 5. és 7. között rendezik meg a tornát (az interjú feb-
ruár 23-án készült – a szerk.), én 6-án fogok rajthoz állni gáton, 
viszont síkfutásban is megvan a szintem, de azt most kihagyom. 
Első körben szeretnék döntőbe jutni, viszont szerintem sokkal 
sűrűbb a mezőny, mint két éve volt, ezért egy nagyon jó futás 
kell majd hozzá. Azt nem tudom megmondani, hogy a döntőben 
mi lenne, szeretnék a dobogó közelébe, a dobogóra felfutni, de 
ha esetleg nem jönne össze és nagyon jó időeredményt futnék, 
azzal is nagyon boldog lennék. 7.97 az országos csúcsom, azt há-
romszor futottam meg, úgy gondolom, abban még van, és tudok 
annál jobbat, csak össze kell jönnie egy jó futásnak, bízom benne, 

hogy így lesz. Nyilván a szabadtér és az olimpia a fő verseny, ez 
az Európa-bajnokság egy nagyon jó erőfelmérő lesz, hogy hol 
tartunk a többiekhez képest, így azt mondanám, hogy ez egy 
nagyon fontos állomás, de csak egy állomás lesz. 
EÉ: – Már körvonalazódott, hogy az Európa-bajnokság után milyen 
versenyeken indulsz? 

– Igen, kezd kialakulni a programunk, de jelen helyzetben nem 
egyszerű leszervezni egy-egy edzőtábort. reménykedem benne, 
hogy összejön legalább egy külföldi edzőtábor, bár a helyszínnel 
kapcsolatban sajnos sokszor naponta változnak a tervek. Verse-
nyek terén még egyáltalán nem tudom, hogy alakul a szabadtéri 
szezon, eleve április környékén szoktuk elkezdeni összeállítani a 
versenynaptárt, remélem, addigra egy kicsit csillapodik a járvány-
helyzet is, és magabiztosabban tudunk tervezni. 
EÉ: – A tanulmányaidra mennyire tudsz koncentrálni az atlétika 
mellett? 

– Tavaly volt az államvizsgám a Debreceni Egyetemen, így most 
már végzett vegyész vagyok. Emellett szintén a Debreceni Egyetem 
Gazdaságtudomány Karán, pénzügy-számvitel alapszakon most 
végzem a negyedik félévemet levelezős képzésen. Az online okta-
tás miatt nincs problémám a tanulással, bárhol elő tudom venni 
a laptopot és végignézni az óráimat, bár őszintén szólva nekem 
jobban tetszik, ha személyesen kell jelen lennem az előadásokon.  
EÉ: – Köszönöm szépen az interjút, további sok sikert kívánok 
erre az évre! 

Vona Lilla, fotó: Löki Viktor
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Tarts velünk továbbra is egy rendhagyó virtuális 
városnéző túrán Debrecen utcáin, terein az ismert 
és kevésbé ismert épületek, rejtett kincsek nyomában! 
Kalauzod egy bölcsészből lett idegenvezető 
és egy hobbifotós biológus lesz.

A Debreceni Egyetem kétségkívül legszebb épülete az Egyetem 
téren álló impozáns főépület, ám a város más részein álló campusok 
története és épületei is legalább ennyire érdekesek. soron következő 
virtuális túránk a Kassai útra invitál benneteket.

A Kassai úti campus területén álló népszerű egyetemi rendez-
vényközpont, a Lovarda és a környék utcáinak beszédes nevei, mint 
a Laktanya, a Pattantyús vagy a Tüzér a mai napig nevükben őrzik 
az emlékét annak az épületkomplexumnak, ami a 19. század végétől 
közel egy évszázadon át állt ezen a helyen. És hogy mi is volt ez pon-
tosan? A válasz nem meglepő: 1899-től egészen a rendszerváltásig, 
1990-ig laktanya működött a mai campus területén. 

Ahogy már több debreceni épület kapcsán emlí-
tettük, Debrecen – sok magyar és európai városhoz 
hasonlóan – a 19. századi, polgárosodással összefüggő 
változások során nyerte el ma is meghatározó, nagy-
városias arculatát. Ennek a folyamatnak a része volt a 
belváros többszintes palotáinak, modern középüle-
teinek és a Nagyerdő gyönyörű villáinak megépítése 
mellett a laktanyák létesítése is. Az 1867-es kiegyezést 
követően indult meg a laktanyaépítési hullám az 
országban, melyből Debrecen is kivette a részét. Míg 
korábban a katonákat a lakosságnál szállásolták el (a 
debreceni cívis házakban úgynevezett katonaszobákat 
hoztak létre), a 19. század végén erre a feladatra lakta-
nyákat létesítettek. Debrecenben is több laktanya épült, 
1899-ben többek között a Császári és Királyi Lovassági 
Laktanya, más néven a Vilmos huszárlaktanya a mai 
Kassai, korábbi nevén szabadság úton.

A közös lovassági laktanya építésének gondolata az 1880-as 
években merült fel. Debrecen a 7. „II. Vilmos német császár és 
porosz király” Huszárezred 6. lovasszázadának és tartalékkeretének 
befogadását vállalta, melyhez a várostól északkeletre, a Hadház felé 
vezető út mentén található majorsági földeken jelöltek ki területet. 
A laktanya építési munkálatai 1898 őszén kezdődte, és 1899 végéig 
tartottak. Az országban ebben az időben épült laktanyákhoz hason-
lóan a debreceni laktanya is pavilonrendszerben épült. Főbejáratát 
a Hadházi, mai Kassai útra nyitották meg, erre a tengelyre szimmet-
rikusan helyezkedtek el az épületek jobbra és balra. A főtengelyben 

a törzsépület állt, ennek jobb és bal ol-
dalán épültek fel a tiszti épületek, tőle 
távolabb pedig az altiszti és legénységi 
épületek. A laktanyában tekepálya és 
vívóterem, valamint istállók és lovar-
dák is voltak. utóbbiból két fedett és 
két nyitott is épült. A nagyobbik fedett 
lovarda 1922-ben leégett, a kisebbiket 
pedig 1996–1997-ben Kertai László 
tervei alapján átépítették , és Egyetemi 
Kulturális és Konferenciaközpontként 
nyitották meg újra. Ez a mai Lovarda.
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Az egykori Vilmos huszárlaktanya épületegyüttese több mint 
egy évszázados története során számos átalakuláson esett át. A 
legnagyobb veszteséget a második világháborúban és azt köve-
tően szenvedte el. Területén 1925-ben még 32 kisebb-nagyobb 
épület állt, melynek a fele áldozatul esett a második világháborús 

bombázásoknak. A szovjet csapatok az 1950-es években költöztek 
a műemlék jellegű ingatlanokba, a területet kb. 50%-kal bővítették, 
és új épületeket is emeltek. A rendszerváltást követő kivonulásuk 
után a Debreceni Egyetem tulajdonába kerültek az épületek, melyek 
egy részét elbontották, más részét felújították, a kétezres években 
pedig új, modern épületeket is emeltek melléjük, mint például a 
Campus Hotel és az Informatikai Kar. A campus régi és új épületei 
ma több egyetemi karnak adnak otthont. 

A Kassai úti campus területe a mai napig folyamatosan bővül és 
fejlődik. Az egykori laktanya eredeti formáját és pompáját már csak 
a törzsépülettől jobbra elhelyezkedő épületcsoport őrzi. Bár a mel-
léjük emelt modern épületszárnyak stílusa merőben más, építészeti 
szempontból legalább annyira érdekesek és nívósak. Nem véletlen, 
hogy az Informatikai Kar épületeit tervező Kovács Péter DLA és 
Lengyel István építészek 2013. októberében Pro Architectura díjat 
vehettek át az épületek tervezéséért.

Erdei Nóra, Fotó: Löki Viktor 
Képeslapforrás: a szerencsi Zempléni Múzeum 

képeslap-gyűjteményéből (1904.05.22) 
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ZölDEbbítő

TERMÉSZETESEN

Közösen egy zöldebb Debrecenért
A DebrecenMob kihívás

Az EDC Debrecen Város- és 
gazdaságfejlesztési Központ 
2020 szeptemberében indította 
el a Debrecenmob elnevezésű 
kezdeményezést, melynek fő 
célja az volt, hogy támogassa 
az aktív és fenntartható közle-
kedést. A kihíváshoz összesen 
1035 lelkes résztvevő csatlako-
zott, akik közösen 138 804 km-t 
tettek meg és 42 tonna CO2-t 
takarítottak meg utazásaik során 
(összehasonlításképpen: a Föld 
egyenlítője 40 075 km).

Hogy mérhető legyen az elő-
rehaladás, ennek eszközéül a 
Ciclogreen nevű mobiltelefonos 
alkalmazás szolgált, melynek 
lényege, hogy a felhasználók 
aktív tevékenységeiket rögzít-
hetik, ezzel pedig pontokat, 
úgynevezett Ciclos-okat gyűjt-
hetnek. A program fejlesztőinek 
elsődleges célja ezzel az volt, 
hogy változtassanak a lakosság 
közlekedéshez való hozzáállásán. A 
szervezők lényegében egy versenyt in-
dítottak el Debrecenben, így ösztönözve 
a városban közlekedőket arra, hogy ne 
autóval, hanem tömegközlekedési eszkö-
zök igénybevételével – kerékpárral vagy 
akár gyalogosan – érjék el úti céljaikat. Az 
app térképen követi le a tevékenységeket 
és a használt módszereket, és ennek 
eredményeként a későbbiekben fontos 
következtetéseket tudnak majd levonni 
arról, hogy milyen útvonalakon milyen 
közlekedési eszközöket használnak szí-

vesen a debreceniek. És ez nem minden: 
az összes környezetkímélő közlekedési 
eszköz használatával megtett kilométe-
rért cserébe pontok járnak, melyeket helyi 
szervezetek felajánlásai alapján különbö-
ző kedvezményekre lehet beváltani.

Büszkén számolhatunk be arról, hogy 
bizottságunk kiemelkedő eredményt 
ért el a kihívásban, ugyanis az előkelő 8. 
helyre sikerült feltornáznunk magunkat 
a mintegy 5000 fenntarthatóan meg-
tett kilométerrel – ekkora távolsággal a 
Környbiz csapata eljuthatott volna indiáig 

is! Ez nem csupán pénzügyileg jelentett 
hatalmas megtakarítást (megközelítőleg 
357 000 Ft-ot), de emellett több mint 
1000 kg CO2-t is sikerült megtakarítani.

Ezúton is szeretnénk kifejezni hálánkat 
az EDC Debrecen Smart City csapatának, 
hogy részvételi lehetőséget biztosítottak 
számunkra egy ilyen színvonalas projekt-
ben, nagy élmény és fontos tanulság volt 
számunkra!

Írta: Márki Petra bizottsági tag 
Kép forrása: DEHÖK Hallgatói Környe-

zetvédelmi Bizottság Facebook
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ZölDEbbítő
Az erdők és a víz világnapja

A világnapok olyan különleges napok, 
amikor az emberiség számára fontos 
dolgokra irányul a figyelem. mindez hosz-
szú távon tudatos gondolkodást, széles, 
nemzetközi együttműködést igényel. 
2013 óta minden évben március 21-én, a 
csillagászati tavasz kezdetén, azaz a tavaszi 
napéjegyenlőség napján ünnepeljük az er-
dők világnapját. Azóta minden évben szerte 
a világon számtalan rendezvény irányítja a 
figyelmet a fák jelentőségére. magyarország 
erdei sokszínűségüket, egészségi állapotu-
kat, minőségüket tekintve a bennük folyó 
szakszerű erdőgazdálkodás eredményeként 
európai összehasonlításban is megállják 
helyüket. A világnap alkalmából hazánkban 
számos helyszínen rendeznek faölelést és 

szemétgyűjtést. Az ENSZ Élelmezésügyi 
és mezőgazdasági Szervezetének világ-
napi közleménye szerint a természeti erő-
források megőrzésének fontos lépése az 
erdők és jelentőségük megértése. Az erdők 
segítenek ugyanis a levegő, a talaj, a víz és 
az emberek egészségének megőrzésében, 
és kulcsszerepet játszanak a klímaváltozás 
hatásainak csökkentésében, az éhezés fel-
számolásában, valamint a városi és vidéki 
élet fenntarthatóságának biztosításában.

Az erdők világnapját követően március 
22-én ünnepeljük a víz világnapját. A Föld 
lakossága egyre növekszik, ennek velejá-
rója a növekvő vízfogyasztás is. A világnap 
elsődleges célja, hogy felhívja a figyelmet a 
tiszta víz fontosságára, annak megbecsülé-

sére. Sokan, sokféleképpen és eszközökkel 
igyekeznek világszerte felhívni a figyelmet 
e jeles napon a vízre. A víz az élet egyik 
lényegi összetevője. minden életműkö-
déshez vízre is szükség van, ez alól nincsen 
kivétel. Nélküle a növények kiszáradnak, 
a magok nem hajtanak, nem lenne állati, 
emberi élet sem. Az emberi test kb. hetven 
százaléka is víz. ma még természetes, hogy 
ha megnyitjuk a csapot, akkor folyik belőle 
a víz, azonban mindannyiunk feladata a 
hosszú távú és tudatos gondolkodás és 
cselekvés, hogy ez az utódaink számára is 
természetes maradhasson.

Ünnepeld te is méltó módon az erdők és 
a víz világnapját!

Írta: Kuruc Andrea bizottsági tag

Az emberiség fennmaradását a föld-
kéreg legfelső, mintegy 70 cm vastag 
termékeny rétege, a termőtalaj teszi 
lehetővé. A kutatók évtizedek óta kon-
gatják a vészharangot a talajok pusztulása 
miatt, mely problémával az Antarktisz 
kivételével minden kontinensen meg kell 
küzdenie az embereknek. Európában 17-
szer, Észak-Amerikában 10-szer, Kínában 
57-szer gyorsabban pusztul a termőtalaj, 
mint ahogy képződne. A szél- és vízerózió 
miatt évente mintegy 75 milliárd tonna talaj 

tűnik el a földfelszínről, mely a levegőbe 
kerülve porviharokat okoz, az édesvizekbe 
és a tengerekbe jutva az ottani körülmé-
nyeket változtatja meg. Amennyiben nem 
változtatunk a jelenlegi talajhasználati 
módszereken, úgy – a jelenlegi pusztulási 
tendenciát figyelembe véve – mindössze 60 
évig marad még termőképes talaj a Földön.

A Becsüld meg a földet című doku-
mentumfilm ezt a súlyos problémát járja 
körül, számos szakértő és aktivista közre-
működésével. mindenki számára érthető 

FILMAjÁNLó

Becsüld meg a földet/Kiss the ground
módon mutatja be ezt a szomorú témát, 
ugyanakkor megoldási lehetőségeket, 
működő, bevált módszereket kínál, melyek 
alkalmazásának széleskörű elterjedésével 
megakadályozható talajaink további 
pusztulása, jelenlegi civilizációnk teljes 
összeomlása.

  A film angol nyelvű, narrátora az ismert 
színész és klímaaktivista, Woody Harrelson.

  A Netflixen elérhető, magyar felirattal.
Írta: Bocskai István Péter bizottsági tag

Kép forrása: https://tinyurl.hu/BXz8/
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Zágrábi fal  – Ölveti Natália felvétele

Petneki-Szablyár Vilmos fordítása:

Tom Waits: Csempész valcer / Bronxi altató

Holdpengék
Hasítják a lepedőket,
Egy négydolláros szoba bűzét.

Apa elment vadászni
Egy lövés kokainra,
Egy sárga lufit ejt.

Csitt, kisbaba!
Apának mennie kell!
Hóba takarlak mindjárt.

Mire megjárom Jersey-t,
odafent leszel,
Egy cuki, kék cipősdobozban, tudom.

szóval énekelj egy tízezer dolláros dalt,
Dohánnyal teli zsebbel,
Mert nem tudlak Baltimore-ba vinni magammal.

Ébreszd az urat, odafönt a Mennyben,
Hogy pillantson le,
Mert egy elveszett angyal épp most nyílik a hóban.

Senki nem tudja, hogy eltűntem

(Feltehetően a Lindbergh házaspár elrabolt gyermekének 
emlékére.)

Fent a pokol és alatta a menny.
Minden fa eltűnt,
Az eső olyan szépen zenél
Azoknak, akik hat láb mélyen fekszenek.
A levelek betakarnak minden évben,
És senki nem tudja, hogy eltűntem.

Aranyként ragyogj, és hívj sötétnek!
Csak Graveyard John elől rejts el!
A Hold itt minden éjjel teli,
És minden éjjel megfürödhetek a fényében.
A levelek betakarnak minden évben,
És senki nem tudja, hogy eltűntem.
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Molière klasszikus komédiája, a Tartuffe sokat játszott 
darabja a színházaknak. Ennek talán az is az oka, hogy 
a képmutatás, az álszenteskedés minden korban, így 
napjainkban is aktuális emberi magatartás. 

A Lakó Zsigmond vezette csapat a Parti Nagy Lajos-féle fordítás, 
vagyis inkább átirat alapján látott munkához. Parti Nagy sajátos 
szójátékairól, szóleleményeiről és szókimondásáról híres, és ezen 
jellemzői a Tartuffe-szövegen is tetten érhetőek. A munka még 
2018 őszén kezdődött, azóta rövidebb lett a szöveg, és eltűnt, illetve 
összevonódott pár karakter, ahogy a végleges ötfős szereplőgárda 
kialakult 2019 őszére. A tavaszra tervezett bemutató időpontjába 
beleszólt a járvány, és csak augusztusban, az Amfiteátrumban 
tudták megejteni a premiert. A második előadás az újabb hullám-
nak „köszönhetően” még várat magára, de a csapat készen áll. A 
próbák online is zajlanak, és az előadás folyamatosan csiszolódik, 
hiszen például a zárt téren játszhatóság más járásokat és stílust 
követel meg, mint az Amfiban, a szabad ég alatt, és a befejezést 
is pontosítani kellett. A történet közismert. orgon, a jómódú, 
köztiszteletben álló polgár naivan áldozatul esik a képmutató 
Tartuffe-nek, aki miatt a családjával is szembefordul. A csapat 
tagjait kérdeztük az előadásról és a karakterekről.

– Minden bromance-nek vége szakad egyszer. Még azoknak is, 
amelyek a konzervatív-keresztény értékrenden alapulnak – vázolja 
Lakó Zsigmond az előadás fő koncepcióját. – Mi történik, ha 
orgon és Tartuffe barátsága és pénzügyi uniója megtörik egy nőn, 
ilyen esetben vajon hová lesz a vagyon? A nagy összeborulás és az 
ezt követő törvényszerű kiábrándulás után – ahogyan azt egy jog-

Orgonizáció, Cleantúra 
és megtartüffölődés a DESZínházban

államban szokás – jogi útra tereljük a kérdést: el kell döntenünk, 
hogy kié marad a pénz (és ezzel a nő?). A fordításból szándékosan 
hiányzó utolsó felvonást szabadon kezeljük, ezt somogyi Tibor 
írta meg több verzióban, a döntést pedig a nézőkre bízzuk. Aho-
gyan jelenünk, minden figuránk relativizált állapotban leledzik, 
pártosságunk dönti el, hogyan értelmezzük a jogállam fogalmát, 
s azt, hogy vajon a nemzedékek kialakította felhalmozás igazát 
ismerjük el, vagy egy új generáció jogát a pénzhez, hatalomhoz 
és abszolútumok meghatározására tett kísérlethez. Mindenki 
boldogulni igyekszik, az ideológia puszta hobbi, a hobbi meg 
nehéz helyzetben luxuscikk Tartuffe-ünk világában.

– Gyűlölöm és megvetem orgont – mondja alakítója Pusztai 
Gyula. – Mert az igazi eszelős archetípusa, aki napjainkban is 
nagyon jól érezné magát, hiszen a Molière által megfestett kor 
erkölcsei újjászületni látszanak. Gyárts alternatív valóságot, és 
fennen hangoztasd, hogy mások normalitása az abnormális. 
Légy fanatikus, és hagyj magad mögött mindent, ami emberi 
emberré tesz. Kapaszkodj egy szentéletet mímelő barátba, vállald 
fel, hogy egy magasabb cél érdekében szétrobbantod a korábban 
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jól működő családod… Gyűlöltem és megvetettem orgont, mert 
pontosan az ellenkezőjét tette annak, amit én tettem volna az ő 
helyében. Nem tudtam sajnálni, mert ő választotta a morális és 
majdnem anyagi romlásba vezető utat, Tartuffe csak katalizátora 
volt az ő cselekedeteinek. számomra nem Tartuffe, hanem ő a leg-
gyűlöletesebb figurája a darabnak, megformálásában igyekeztem 
a saját gyengeségeimre, ösztön-énemre támaszkodni. Az Amfiban 
bemutatott debütáló előadás végén engem, orgont hirdettek ki 
győztesnek, de igazából azokat kellett volna ünnepelni – Mariane, 
Elmira, Valér, Cleante –, akik szembe mertek szállni a fanatizmus-
sal vegyes idiotizmussal.

– számomra a karakter egy igen komplex egyed – fejtegeti Nagy 
Dávid, aki Tartuffe bőrébe bújik. – Első ránézésre mindenkinek – 
köztük nekem is – az egyértelmű „rosszfiú”, aki átvág mindenkit, 
köztük a legjobb barátját, orgont is. sokan úgy gondolnák, hogy 
nem is épp a legokosabban teszi ezt, hiszen mindenki átlát a 
szitán, orgont kivéve. Én azt mondom, hogy pont ez a zseniális 
benne, pontosan tudja, hogy kit kell meggyőzni, és azt is pontosan 
tudja, hogyan kell azt, a többi nem számít. sokszor igazi kihívás 
eljátszani, hiszen legtöbbször minden porcikám tiltakozik a tettei 
ellen, de pont ez az izgalmas benne.

– Dorine egy nagyszájú komorna, aki minden lében hat kanál, 
és meg is engedi magának, hogy beleszóljon mindenki életébe is 
– mutatja be Bodnár Eszter karakterét. Tartuffe-fel szemben sem 
riad meg sőt, kellő pimaszsággal kezeli. Mariane-t barátnőjeként 

szereti, és igyekszik megakadályozni a baljós esküvőt és bátorságot 
önteni Mariane-ba.

– Elmira férjénél jóval fiatalabb, csábító fiatal nő, akinek talán 
hízeleg is először Tartuffe, a „szent ember” és „imabubus” udvar-
lása, de aztán ő az, aki csapdába csalja Tartuffe-öt. Elmira mosto-
halánya, Mariane gyerekesebb karakter, tipikus ártatlan szerelmes, 
aki azonban véleménye mellett sokkal kevésbé mer kiállni. Na-
gyon érdekes kihívás számomra mindkettőjüket megjeleníteni, a 
külsőségeken (rózsaszín köntös, unikornisos papucs Mariane-on, 
elegánsan kihívó ruha Elmirán) túl is – meséli Businszki Blanka, 
orgon második feleségének és lányának alakítója.

– Cléante, Elmira bátyja tipikus értelmiségi, hiába van igaza és 
lát kívülállóként tisztán, nem hallgatnak rá. Inkább tanácstala-
nok akarnak lenni, mint hogy ő tanácsoljon – részletezi a másik 
szerepduplázó, somogyi Tibor. – Valér, a Mariane-ba szerelmes 
férfi sokkal egysíkúbb karakter, de legalább nagyobb lehetőségem 
van a személyiségének teljes kibontására, színezésére. A befejezés 
megírásakor figyelembe vettem a koncepciónkat, a Parti Nagy-
féle nyelvi leleményeket, amelyek hozzám is közel állnak, és 
felvillantottam mindkét oldal lehetséges érveit, hiszen a dolgok 
ritkán fekete-fehérek. 

remélhetőleg nemsokára kiderül, hogy a nézők mennyire ér-
tenek egyet a megszólalókkal és milyen új olvasatot tudnak adni 
ennek az időtlenül aktuális történetnek, amelynek kapcsán nehéz 
eldönteni, sírjunk vagy nevessünk. Lehetséges, hogy hasonló 
helyzetben mi is csak orgonizmusok lennénk, akit egy kőkenyér 
imabubus megtartüffölne, és a hociért nem kapnánk, csak neszét?

eSTé, www. deszinhaz.hu



2021. március22  unideb.hu NÉZŐPONt

A társadalmi felzárkóztatás irányvonalai
Magyarországon jelentős területi egyenlőtlenségek vannak 

jelen, melyek a rendszerváltással felerősödtek, és egy-egy térségre 
koncentrálódnak: az északkeleti, valamint a dél- és kelet-dunántúli 
területekre, ahol a szegénység arányának csökkentését célzó pro-
jektek magas száma tapasztalható. Az elmaradottabb térségekben 
a problémák összetettsége figyelhető meg, többek között a nem 
megfelelő egészségügyi állapot, az alacsony iskolai végzettség és az 
instabil munkaerőpiaci helyzet. A területfejlesztésben kiemelkedő 
szerepet tölt be a megyei- és kistérségi szint.

Az európai uniós és hazai forrásokból finanszírozott projektek 
és stratégiák, koncepciók célul tűzték ki a leszakadó csoportok társa-
dalmi felzárkózását, integrációját, illetve a területi egyenlőtlenségek 
csökkentését. A szociális kérdéseket európai uniós szinten a foglal-
koztatással kapcsolják össze. számos projekt esetén megfigyelhető 
a lefölözés elve, miszerint a célcsoport előnyösebb tagjai kiszorítják 
a halmozottan hátrányos helyzetű csoportokat a támogatottak kö-
réből. A projektgazdák szemszögéből is kockázatos bevonni őket, 
mivel ezzel az indikátorok teljesítését veszélyeztethetik.

A hátrányos helyzetű és mélyszegénységben élők felzárkóztatását 
alapvetően a foglalkoztatással, munkához való jutásukkal kötik 
össze azt figyelembe véve, hogy a munkához való jutást számos 
tényező befolyásolja. Az atipikus foglalkoztatás megerősítésére 
való törekvés többek között a kisgyermekes szülőknek is nagy 
segítséget nyújthat a munkaerőpiaci integrációjuk során. A föld-
rajzi mobilitás szintjének növekedéséhez nemcsak a célcsoport 
gondolkodásmódjának megváltoztatására van szükség, hanem 
hatékonyan kiépített közlekedési feltételekre is. Az oktatásban való 
részvétel pedig növelheti hosszú távon a társadalmi mobilitást. A 

diszkrimináció elleni küzdelemben megoldást nyújthat a közös-
ségfejlesztés és a civil szervezetek szakembereinek jelenlétének 
megerősítése is.

Egy-egy leszakadó térség felzárkózásához komplex, célzott és 
hosszú időt felölelő programokra, projektekre van szükség. A 
koncepciók többségének elsődleges célkitűzése is csak az életmi-
nőség javulását vizionálja 2030-ra, a gazdasági versenyképesség 
a fejlettebb régiókkal szemben még a hosszú távú elképzelések 
között sem szerepel, aminek oka a terület és társadalmának hal-
mozottan hátrányos helyzete.

Nagy Judit, Fejlesztéspolitikai 
szakreferens képzésen végzett hallgató

A tanodák célcsoportját többnyire felső tagozatos általános 
iskolások alkotják, ugyanakkor a több éve tanodába járó diá-
kok középiskolásként is gyakran visszajárnak – számolnak be 
erről a pedagógusok. A tanodák potenciális tanulói elsősorban 
a halmozottan hátrányos helyzetű családokban élő gyermekek 
lennének, függetlenül az etnikai hovatartozásuktól. Ezen gyer-
mekek későbbi munkaerőpiaci versenyképessége alacsonynak 
bizonyul, így az elsődleges munkaerőpiacon alulreprezentáltnak 
számítanak. A jelenség a szociális ellátórendszer terheit növeli, s ez 
által feszültséget okoz. Az említett diákok általában a szó negatív 
értelmében vett szegregátumokban élnek, mely hátrányaik okának 
és fennmaradásának is eredője. Annak érdekében, hogy a felzár-
kóztatás megvalósuljon, együttműködésre van szükség a tanodák 
és a lokális intézmények között. A kooperáció fókuszában nem 
csupán a nevelési-oktatási folyamat szinkronizálása áll, hanem a 
gyermekvédelmi hálózatban dolgozók és az önkormányzat hatás-
körébe tartozó feladatkörök ellátói is beletartoznak a szakemberek 
körébe. Mindemellett a szülőkkel való kapcsolattartás és az önkén-

Lakhatás a társas kapcsolatok fókuszában
tesek jelenléte is nélkülözhetetlen. A tanodában való tevékenység 
elsősorban a szociális alapkészségek fejlesztésére hivatott. olyan 
segítő szolgáltatásokat is nyújt a diákok és a szülők számára, amiket 
máshol nem tudnak számukra biztosítani. A programban részt vevő 
fiatalok számára azért is számít előnynek a tanoda jelenléte, mert 
olyan programokon és foglalkozásokon is részt vesznek, amelyek 
a családi hátterük miatt másképp nem lenne elérhető számukra. 

A kutatásomban a hátrányos, illetve halmozottan hátrányos 
helyzetű diákok tanulmányi eredményességének növekedésével és 
a szociális hiányosságaik pótlásával foglalkoztam a tanodaprogram 
kontextusában. A részt vevő megfigyelésekből és az interjúkból szer-
zett információk alapján azt lehet mondani, hogy a vizsgált tanoda 
eredményessége nem csupán a fent említett tényezőktől függ. A 
pedagógusok és önkéntesek jelenléte a mentálhigiénés kérdésekben 
is segítséget jelentett a tanulók számára. Így tehát a tanulmányi 
eredményességhez az a hozzáállás is hozzájárul, amely az állandó 
közeg biztonságát, odafigyelését és támogatását foglalja magába.

Pásztori Lilla, Szociológia Ma szakon végzett hallgató
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Több mint két hónapig tartott, és csaknem 800 hallga-
tót érintett az első University Electronic Games (UEG), 
a DEHÖK eddigi legnagyobb, saját szervezésű online 
versenye. Az UEG tapasztalatairól és a Debreceni Egyetem 
e-sport közösségéről beszélgettünk a DEHÖK sportügye-
kért felelős elnöki megbízottjával, Sánta jánossal. 

– Hogyan bonyolítottátok le a versenyeket?
–  Ezt két csoportra bonta-

nám: az e-sport játékokra és az 
online játékokra. Az e-sport já-
tékok, mint a League of Legends 
(LoL) és a Valorant csapatban, 
a Hearthstone és a FIFA egyé-
niben zajlottak. A játékosok 
csoportmérkőzéseket vívtak, 
aztán kieséses rendszerben foly-
tatták. A Valorant és a LoL 
esetében eleinte kettő, később 
három győzelemig játszottak egy 

párharcon belül. A Hearthstone és a FIFA kieséses rendszerben, 
Bo3-ban kezdődött, a helyosztók pedig Bo5-ben fejeződtek be. Az 
online játékokat, a sakkot és a Honfoglalót másképp bonyolítottuk 
le: a sakkot svájci rendszerben, 11 körrel, a Honfoglalót pedig ugye 
a megszokott, hármas csoportokban játszották a jelentkezők. utób-
biban előbb a legjobb kilencig fogyatkoztak a versenyzők, majd csak 
az elsők jutottak tovább, ők döntőztek.
– Hányan vettek részt az UEG-en?

– Hat játékban, hét platformon majdnem 800 embert sikerült 
megmozgatnunk. A különböző játékokban több mint 1500 mér-

Hat játék, hét platform, egy közösség

kőzés zajlott le a verseny végére. A legnépszerűbb a LoL volt, erre 
345 játékos regisztrált, ők ötfős csapatokban játszottak. Ami még 
pozitívum, hogy több csapatjátékban csak egyetemisták szerepeltek, 
nem egészültek ki külsős résztvevőkkel. 
– Említetted, hogy bizonyos mérkőzéseket közvetítettetek online. 
Ennek mekkora sikere volt?

– A nézőszámok 200 fő körül voltak átlagban, ami nagyon jónak 
számít. streameltük a Valorant, a LoL és a Hearthstone helyosztóit is. 
A FIFA esetében a platform nehezítette a közvetítést, de egy játékos 
tudta streamelni a döntőt, így mind a négy e-sport játék küzdelmeit 
sikerült megmutatni, ez is volt a célunk. A közvetítéseknek pozitív 
a visszhangja, többen nézték a meccseket azután is, hogy kiestek 
a versenyből. Emellett a játékokhoz tartozó csoportokban is azt az 
üzenetet kaptuk, hogy örültek ennek a lehetőségnek.
– Akkor szervezői oldalról is sikeresnek nevezhető az első UEG?

– Összességében igen, a visszajelzések pozitívak. November óta 
online oktatásban telnek az egyetemi mindennapok. Úgy gondoljuk, 
ez jó kikapcsolódás volt a hallgatóknak, kicsit változatosabbá vált az 
otthonlét, a csapatjátékoknál a barátaikkal is tudtak kommunikálni, 
hiszen együtt indultak, ilyen szempontból csapatépítő jellege is volt. 
Amióta véget ért, már többen kérdezték, hogy lesz-e folytatása. 
Bízom benne, hogy – bár voltak döccenői, mint minden első nagy 
rendezvénynek – ez értékelhető jónak és sikeresnek.
– Kijelenthető mostanra, hogy van számottevő e-sportos közösség 
az egyetemen?

– Azt hiszem, igen. Azok, akik korábban a FIFA- vagy a LoL-
bajnokságon indultak, most is beneveztek. Őket már tavaly tavasszal 
is érdekelte a folytatás. Ez a két játék egyébként is a legnépszerűbb, 
ezeket tudjuk a legtöbb résztvevővel lebonyolítani. De összessé-
gében is elmondható, hogy kezd egy olyan közösség kialakulni, 
ami a jövőben még stabilabb lehet. Ha ezeket a versenyeket tudjuk 
folytatni az elképzeléseink szerint, később akár kialakulhat egy olyan 
rendszer is, amiben indíthatunk egy első osztályt a legjobbaknak és 
egy másodosztályt, ahol az újak bekapcsolódhatnak a küzdelmekbe.
– Az érdeklődés megvan, a visszajelzések pozitívak. Hogyan tovább?

– szeretnénk folytatni. Eleve már ősszel is hagyományteremtő 
jelleggel álmodtuk meg az uEG-et. Minden adott ahhoz, hogy újra 
megrendezzük. Az a tervünk, hogy minden félévben meghirdessük, 
és kialakítsunk egy stabil, növekvő e-sport bázist. Célunk, hogy 
megtaláljuk azokat az embereket, akiknek ez jó kikapcsolódási 
lehetőség, és akiknek örömet okoz ebben a nehéz időszakban. Úgy 
gondolom, akár még több játékost is megmozgathatunk a jövőben, 
azokat pedig szeretettel várjuk vissza, akik az előzőben is játszottak.

DEHDK Sajtóiroda – Tóth Márkó



2021. március24  unideb.hu DEficit

The European union has been going through a significant change in different ways during the last decades. The 21st 
century showed further and more profound developments due to digitalisation, starting with fast innovations globally. 
Then the Covid19 epidemic brought some major shifts in the union’s strategic planning on the way to use digital platforms. 
The different levels of digitalisation formed in the union have also been changing rapidly and unpredictably depending on 
states’ interests and according to the field’s developments. Therefore, this situation driven the need for detailed research 
on the changing the development of the member countries, to have a better understanding, with a particular focus given 
on the effectiveness and benefits of digital business and e-Government in the Member states. 

The creation of enormous wealth can be seen under the usage of digital advances, but this is mostly determined in a 
small number of countries, companies, and individuals. For instance, the Big Data and cloud computing have not been 
used by most companies which causes missing opportunities offered by digital technologies. on the other hand, when it 
comes to human capital, over half of the population lacks software skills as well as basic digital skills. Meanwhile, keeping 
up with digitalization creates fundamental challenges for policymakers in countries and we can observe the struggling 
approaches of governments to reach the recent level of technological development.

In light of this, during the budgetary period from 2014 to 2020, the European Commission declared their digital single 
market (DsM) strategy a top ten priority, committing €61.3 billion. The strategy includes a wide range of initiatives built 
around destroying the obstacles to the facilitation of high-speed broadband investments, cross-border e-commerce, and 
innovation in the ICT sector (Lutz, 2019).

When it comes to the background of the strategy, the Digital single Market strategy (DsMs) was one of the ten 
political priorities of the Juncker Commission and the main aim of it was to establish a regulatory framework for the 
harmonization of policies in this sense. As a consequence, the General Data Protection regulation, the Copyright Direc-
tive, and the regulation on the cross-border portability of online content were approved in the union. This new era of 
digital policy was mainly focused on European level after the realization of the existing barriers between member states 
(Mărcuț, 2020, p. 66). For example, customers from one Member state could not order goods from another one and even 
if they could, they would have higher costs and fees. other examples of barriers included the lack of portability of online 
subscriptions to content across borders, whose removal has been labelled a successful effort in the eyes of Europeans 
(European Commission 2019). 

The new principles of digital policy in the European union can be understood from the Eu’s Data strategy (European 
Commission 2020c), the White Paper on Artificial Intelligence (European Commission 2020b), the Communication on 
shaping Europe’s Digital Future (European Commission 2020a), and Proposal for Digital Europe Programme 2021-2027 
(European Commission 2018). Also, the actions for digital transformation taken by the Eu can be described with these 
documents.

Together with the creation of the single market ensuring a free flow of people, capital, goods and services, economic 
cooperation has been a cornerstone of the European project since its foundation. However, in the digital arena, legal 
barriers between member states and incomplete participation remain. Important steps were taken such as reforming 
European legislation in the telecom sector, copyright law, audio-visual media, digital service provision and personal 
data protection. This top 10 policy priority of the European Commission more generally focuses on providing firstly, 
unconstrained online access to goods and services; secondly, the conditions for content services investments and network 
infrastructure and finally, the opportunity to realize the economic growth potential of innovation and competitiveness 
(European Commission, 2015).

The first pillar of the DsM stated above implies a growth in cross-border E-Commerce. The provision of broadband 
infrastructure across the European union is analysed under the second pillar of the DsM. It is argued that the develop-
ment and use of advanced digital technologies can only be reached after fulfilling the need for reliable and affordable high 
speed connections in Europe. The third pillar of the DsM relates to competitiveness. Innovation and economic growth 
are considered closely related, while innovation in the digital sector often features immediate circulation and negligible 
marginal costs (European Commission, 2015). Furthermore, under the quantitative analysis another aspect of DsM can 
be explained as over an increasing use of E-governance processes, savings are expected (Lutz, 2019).

The goal by 2022 is that -the Commission will be a digitally transformed, user-focused and data-driven administra-

A growing trend – 
Digitalization in Europe
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tion- a truly digital Commission. Its digitalised activities, administrative processes and policies will be supported with 
brand new customised digital solutions. Most importantly, these solutions will enable development of the Commission’s 
efficiency, effectiveness, transparency and security. Also, they will bring Eu-wide, borderless, digital public services that 
are essential for the functioning of the European union. The thriving implementation of this plan will present a set of 
digital solutions that: support the Commission’s political priorities and activities in an open, efficient and inclusive ap-
proach, and provide borderless, interoperable, personalised, user-friendly, end-to-end digital public services (Ministerial 
Declaration on eGovernment - the Tallinn Declaration, 2017).

As part of its strategy, the European Commission is taking crucial actions for the development of Cross-border 
Digital Public services. These include, but are not limited to, the creation of European interoperable platforms such as a 
common framework for citizens’ electronic identity management (eID), and the promotion of innovation through the 
Competitiveness and Innovation Programme (funding Large scale Pilots and eParticipation projects). In 2019, electronic 
identification means that all Eu member states are standardized and mutually recognized, even by and vis-à-vis national 
public sector bodies (Art. 6). For instance, in Italy, the new Public system for Digital Identity Management (sPID, sis-
tema Pubblico per la gestione dell’Identità Digitale di cittadini e imprese) is providing access to e-government services 
to citizens and companies alike. And, being notified sPID under eIDAs, citizens are able to use their identity credentials 
to access public services everywhere in the Eu.

The key principles for digital public services put forward in the eGovernment Action Plan 2016-2020 was endorsed 
after the Berlin Decleration. The crucial step was taken as a driving force for new and innovative technological solutions 
for public services and societal challenges with this decleration. The declaration presents a range of goals that would help 
governments in becoming digital leaders: upholding the fundamental rights and democratic values of the digital world; 
fostering inclusion and participation; promoting digital literacy and empowerment; enhancing trust and facilitating stable 
participation in the digital world; and strengthening Europe’s digital sovereignty (Berlin Declaration on Digital society 
and Value-Based Digital Government, 2020).

Moreover, the Eu pushes for certain policies is by developing public investment instruments meant to deliver on the 
priorities set. The Digital Europe Programme is the principal case. on 19 February 2020, the newest communications 
on Digital Europe addressed the current threats and prospects faced by the European union, and the current process of 
digital policy in Europe is explained, taking into account the fact that “the twin challenge of a green and digital transfor-
mation must go hand in hand” (European Commission 2020a, p. 2). 

Digital Europe, on the other hand, complements other Eu programmes, such as the planned Horizon Europe pro-
gramme for research and innovation, as well as the Connecting Europe Facility (CEF) for digital infrastructure. Invest-
ments in supercomputing, artificial intelligence, cryptography, innovative technical skills and the wider application of 
digital technologies across the economy will be enhanced through the initiative. 

Worth €7.5 billion, the Digital Europe Programme is a part of the next long-term Eu budget that covers the 2021-2027 
period. The long-term budget of the Eu, if implemented, along with the NextGenerationEu plan, which is a temporary 
instrument intended to support Europe’s post-pandemic recovery, would be the biggest stimulus program ever funded 
by the Eu budget. A sum of Eur 1.8 trillion will help to restore a post-coronavirus Europe (European Commission 
Press corner, 2021).
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on 23 June 2020, the European Innova-
tion scoreboard 2020 was released. swe-
den continues to be the Eu’s innovation 
leader, followed by Finland, Denmark and 
the Netherlands. This year Luxembourg 
(previously a strong innovator) joins the 
innovation leaders, while Portugal (pre-
viously a moderate innovator) joins the 
group of strong innovators (European 
Commission, 2021). 

Furthermore, the European Commis-
sion has been monitoring Member states’ 
digital progress through the Digital Econo-
my and society Index (DEsI) reports since 
2014. As regards the thematic chapters, the 
DEsI 2020 report includes a European-
level analysis of broadband connectivity, 
digital skills, use of the internet, digitisa-
tion of businesses, digital public services, 
emerging technologies, cyber security, 
the ICT sector and its r&D spending and 
Member states’ use of Horizon 2020 funds.

These major innovations can reach the 
expected results only by providing well-
designed environment and the crucial 
steps taken by the Eu have to be followed 
strictly. However, like in many cases, Mss 
have imbalanced speed of digital perfor-
mance and we are looking forward to see forthcoming events for a stronger digital Europe.
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Idén januárban rendezték volna a 
téli Universiadét, ami a koronavírus-
járvány miatt decemberre halasz-
tódott. A luzerni eseményen a férfi 
jégkorongozók is részt vesznek, akik 
februárban el is kezdték a felkészü-
lést az egyetemisták és főiskolások 
világjátékára. 

sean simpson szövetségi kapitány feb-
ruár 8. és 12. között nézte meg azt a 
huszonnégy játékost, akik esélyesek arra, 
hogy a decemberi tornán Magyarországot 
képviseljék. A néhány napos budapesti ösz-
szetartáson négy debreceni jégkorongozó, 
Kiss Patrik, Kiss roland, Mazzag Dániel 
és Vokla roland vett részt. A közös felké-
szülésről a tavaly decemberben a felnőtt 
válogatottban is szereplő Vokla rolandot 
kérdeztük. 

– Tavaly szeptember környékén kezdett 
el kialakulni az a bő keret, akik lehető-
séget kaptak arra, hogy az universiadén 
szerepelhessenek. Akkor én még nem 
voltam ennek a bő keretnek a tagja, mivel 
nem jártam egyetemre, és nem is tudtam, 
hogy a jövőben akarok-e egyetemre járni. 
Aztán úgy alakult, hogy beadtam a je-
lentkezésemet a Testnevelési Egyetemre, 
jégkorongedzői képzésre, így szóltam a 
felnőtt válogatott csapatedzőjének, hogy 
ha minden jól megy, rám is számíthatnak. 
Ezután szóltak, hogy tagja lettem a bő 
keretnek, így a februári összetartáson már 
én is szerepeltem. Február 8-án, hétfőn ta-
lálkoztunk Budapesten, aznap mindenkinél 
elvégezték a Covid-tesztet, majd egy rövid 
csapatmeeting következett. Keddtől napi 
egy hosszabb edzésünk volt a Tüskecsar-
nokban, az edzések végén két csapattá osz-

Négy debreceni jégkorongos 
az Universiade-keretben

tódtunk, és egymás ellen játszottunk kicsit. 
Péntekig sikerült átvenni az összes taktikát, 
szerintem eredményes munkát végeztünk. 
Az edzéseken kívül a napunk szabad volt, 
nem voltunk buborékban, a budapestiek 
például otthonról jártak az edzésekre, mi, 
akik vidékről jöttünk, hotelben laktunk. A 
szövetségi kapitányunktól, sean simpsontól 
ezúttal is azt a profi hozzáállást kaptuk, 
mint a felnőtt válogatottal a lengyelországi 
tornán. Az összetartás utolsó előtti napján, 
csütörtökön mindenkit külön magához 
hívott, és egyénileg is értékelte a teljesítmé-
nyünket, megbeszéltük a tapasztalatainkat. 
Nekem azt mondta, hogy a decemberi, 
lengyelországi felnőtt torna óta is sokat 
fejlődtem, ezek alapján bízom abban, hogy 
lesz helyem az universiadéra utazó keret-
ben is – mondta el Vokla roland, a DEAC 
huszonöt éves védője. 

A legjobb négy között bizonyíthatnak 
A DEAC tehetségeinek természetesen 

klubcsapatukban is helyt kell állniuk a válo-
gatott összetartások mellett. Jégkorongozó-
ink február végén a negyedik helyen zárták 
az Erste Liga alapszakaszát, így elestek attól 
a lehetőségtől, hogy ellenfelet válasszanak 
maguknak a rájátszásra. Mivel az első 
három helyezett csapat kö-
zül senki nem választotta 
őket, így David Musial 
tanítványai az uTE csa-
patát kapták ellenfelük- nek a 
playoffra. A rájátszás első köre négy 
győztes mérkőzésig tart, a DEAC pe-
dig nagyon jól kezdte a szereplését. 

Háromszor sorozatban legyőzték a fővárosi 
együttest, majd a negyedik mérkőzésen egy 
szerencsétlen góllal kikaptak, így partiban 
maradt az Újpest. Az ötödik találkozón 
azonban már nem volt kérdés a továbbjutás 
sorsa, a DEAC 4:3-ra múlta felül az uTE 
alakulatát a Debreceni Jégcsarnokban, 
így a legjobb négy között folytathatják a 
bajnokságot az egyetemisták. 

Eredmények:
Erste Liga, alapszakasz: 

DEAC–opten Vasas HC 6:2 (1:1, 2:0, 3:1) 
DEAC–MAC HKB Újbuda 4:2 (1:0, 2:1, 1:1) 

 
Erste Liga, negyeddöntők:  

DEAC–uTE 3:2 (2:0, 1:0, 0:2) 
DEAC–uTE 4:3 (0:1, 3:0, 1:2) 
uTE –DEAC 1:3 (0:1, 0:1, 1:1) 

uTE–DEAC 3:2 (0:0, 2:1, 0:1, 0:0, 1:0) 
DEAC–uTE 4:3 (1:0, 2:2, 0:1, 1:0)

Vona Lilla
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Csak a DEAC!
Zárt kapuk mögött ugyan, de a világjárvány ellenére is 
dübörög a hazai futballélet, így NB II-es csapatunk leg-
utóbbi négy mérkőzését, míg a megyei első osztályban 
szereplő DEAC II. három, valamint a DASE két összecsa-
pását is górcső alá vehetjük. Az eredménylajstrom vál-
tozatos, hiszen több bravúros győzelem mellett egy-két 
fájó vereség is említhető az elmúlt hétvégékről.

Egyre sűrűsödnek a viharfelhők NB II-es alakulatunk felett, 
hiszen tíz játéknappal a bajnokság zárását megelőzően 12 pont 
a hátránya az éppen bennmaradó, azaz tizenhetedik helyen álló 
szentlőrinci sE-vel szemben. A helyzet annak ellenére is egyre 
nehezebbnek tűnik, hogy sándor Tamás együttese a DEAC sport 
Campuson négy pontot is összeszorgoskodott az utóbbi hetekben. 
A szolnoknak egy tizenegy meccses veretlenségi szériáját törték 
meg labdarúgóink egy 2-0-s győzelemmel, valamint szintén 
hazai pályán, a dobóra is esélyes Gyirmót FC Győrtől csentek 
el egy pontot focistáink. A Tisza-partiak ellen Kundrák Norbert 
lőtt bődületes gólt a hetvenedik percben, majd néhány perccel 
később székely Dávid tudott fejjel betalálni egy szöglet után. 
Ahogy egy rögzített játékhelyzetet követően tudott kapuba bó-
lintani Papp Ferenc is a gyirmótiak ellen 1-1-re végződő hétközi 
összecsapáson. Legjobbjaink helyzete azonban a bravúrpontok 
ellenére sem rózsás, hiszen a két mérkőzés között az ETo Park-
ban maradtak alul Priskin Tamás góljának köszönhetően 1-0-ra, 
majd a hozzájuk hasonlóan a kiesés elől menekülő Kolorcity 
Kazincbarcika vendégeként szenvedtek 3-1-es vereséget. utóbbi 
rangadón 1-0-s barcikai előnnyel vonulhattak szünetre a felek, 
majd rögtön a második játékrész elején tovább növelték előnyüket 
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a sárga-mezesek, melyre sidibe büntetője révén még volt válasza 
a mieinknek a félidő derekán, s úgy tűnt, akár az egyenlítés is 
összejöhet. A hajrában azonban ismét a házigazdák örülhettek, 
egy egyéni hibát kihasználva Toma György volt eredményes a jobb 
összekötő helyéről, kialakítva ezzel a végeredményt. 

Három kiélezett összecsapáson van túl Katona László DEAC 
II.-je a megyei premier ligában a már korábban közölt, Hajdúbö-
szörmény elleni kiütéses sikert követően. Először a Hajdúnánás 
otthonában ért el értékes döntetlent fiatal csapatunk, ahol két 
saját nevelésű labdarúgónk, Kocsis László és Áros Csenger talált 
be még az első játékrészben, ám ellenfelünknek mindkét találatra 
volt válasza, s így döntetlenre mentette az összecsapást. Ezt köve-
tően az előző kiírás győztese, a Monostorpályi látogatott a Dóczy 
József utcába, s vitte el mindhárom pontot. Csák Zsolt révén, az 
múlt heti összecsapáshoz hasonlóan, a mieink kezdték jobban a 
találkozót, s már a 12. percben megszerezték a vezetést, ám még 
a szünet előtt egalizálni tudott riválisunk, majd a hármas sípszó 
előtt nem sokkal Tóth Attila is mattolta sáfár Pétert, kialakítva ezzel 
a 2-1-es vendéggyőzelmet. Búslakodásra azonban nem maradt 
ideje labdarúgóinknak, hiszen a következő hétvégén már Hajdú-
sámsonban vizitálhattak egy amolyan „hatpontos” összecsapáson. 
A mérkőzés sokáig a tervek szerint alakult, ugyanis Tóth Levente 
duplájával még a 92. percben is 2-1-es vezetésre álltak fiaink, ám 
egy perccel később egyenlíteni tudtak a házigazdák, majd a ráadás 
ötödik percében a győzelmet jelentő tust is bevitték a bennmara-
dásért küzdő sámsoniak. Formálódó együttesünk ezzel alaposan 
megnehezítette a helyzetét, hiszen a két csapat helyet cserélt 
a táblázaton, s tizenkét eddig megszerzett pontjával az éppen 
bennmaradó 14. helyre csúszott vissza, egy ponttal megelőzve a 
vonal alatt tanyázó Hajdúhadház gárdáját. 

Két fontos győzelmet tudhat maga mögött az egyre meggyő-
zőbben futballozó DAsE gárdája, amely először az élmezőny-
ben található Derecskét győzte le ideiglenes hazai pályáján 2-1 
arányban. Egyetemistáink Hajdúszoboszlón fogadták riválisukat 
az első tavaszi játéknapon, ahol rácz Norbert fejesével szereztek 
vezetést az első játékrészben, majd Kiss Levente révén a lefújás 
előtt nem sokkal tovább növelték előnyüket. Hogy ne legyenek 
izgalommentesek a ráadás percei, arról a vendégek büntetőből 
szerzett találata gondoskodott, beállítva a végeredményt. Néhány 
nappal a remekbeszabott siker után, hazai környezetben fogadták 
Éder Gergőék az idén masszív középcsapattá érő Vámospércs 
alakulatát. Fent említett középpályásunk győztes góllal járult 
hozzá a gólzáporos győzelemhez, amelyen két-két találatot 
jegyzett egyébiránt Al-sherjai rauf és Bucz Bence is. Az 5-4-es 

diadalt követően futballistáink huszonhét szerzett ponttal a tabella 
nyolcadik helyén állomásoznak, tisztes távolságban a kieső, s a 
dobogós helyektől egyaránt. 

Csapataink soron következő hazai mérkőzései:
DEAC – Vasas FC, április. 7., 16:30 DEAC pálya

DEAC II. – Püspökladányi LE, április.10., 15.30 Agrárpálya
DAsE – Balmazújvárosi FC, április.11., 15:30 Agrárpálya
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